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Protokół Nr XXV/17  

z obrad XXV Sesji Rady Powiatu w Suwałkach 

 

Obrady XXV Sesji Rady Powiatu w Suwałkach odbyły się 27 kwietnia  

2017 r. w sali Nr 129, w budynku przy ul. Świerkowej 60 w Suwałkach.   

  

 Obradom przewodniczył Przewodniczący Rady Powiatu w Suwałkach 

Grzegorz Mackiewicz. Obrady rozpoczęły się o godz. 14
00

. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie obrad i powitanie gości. 

 

Przewodniczący Rady otwierając obrady powitał Komendanta Miejskiego 

Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach – Pana Bogdana Wierzchowskiego, 

Powiatowego Lekarza Weterynarii w Suwałkach – Pana Remigiusza Franciszka 

Kuleszę, Państwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego w Suwałkach – 

Panią Elżbietę Bednarko, Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego 

Powiatu Ziemskiego Suwałki – Pana Mirosława Szczesnego, Wojskowego 

Komendanta Uzupełnień w Suwałkach – Pana Jarosława Kowalewskiego, w/z  

Komendanta Placówki Straży Granicznej w Rutce – Tartak – Panią Renatę 

Lipską- Kopko, z-cę Naczelnika Podlaskiego Urzędu Celno – Skarbowego  

w Białymstoku  Delegatura w Suwałkach – Panią Annę Panek, Z-cę Dyrektora 

Aresztu Śledczego w Suwałkach – Pana Michała Chrościelewskiego. 

Przewodniczący Rady powitał dyrektorów, kierowników jednostek 

organizacyjnych powiatu suwalskiego: w/z Dyrektora Powiatowego Urzędu 

Pracy  w Suwałkach – Panią Hannę Moroz, Dyrektora Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach, Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych  

w Suwałkach - Pana Marka Dziemiana,  Dyrektora Zespołu Szkół im. gen. L.M. 

Paca w Dowspudzie – Pana Jana Kazimierza Orłowskiego, Dyrektora Domu 

Dziecka w Pawłówce – Pana Waldemara Jerzego Pstrzoch, Dyrektora 

Środowiskowego Domu Samopomocy w Lipniaku i Kierownika Zakładu 

Aktywności Zawodowej SOWA w Lipniaku -  Panią Bożennę Jadwigę 

Chmielewską, Skarbnika Powiatu – Panią Ewę Kamińską, Powiatowego 

Rzecznika Konsumentów – Panią Grażynę Kuklińską,  Sekretarza Powiatu – 

Pana Cezarego Grzegorza Zwolińskiego.  

Przewodniczący Rady powitał naczelników wydziałów Starostwa 

Powiatowego w Suwałkach: Panią Jolantę Sawicką, Panią Celinę Puchalską, 

Panią Grażynę Żukowską, Pana Konrada Charmuszko, Pana Stanisława 

Żukowskiego, Pana Ryszarda Kalinowskiego (Lista zaproszonych Gości – 

załącznik nr 1). 

Przewodniczący Rady powitał Radnych Rady Powiatu (Lista obecności 

Radnych – załącznik nr 2)  
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Przewodniczący Rady stwierdził, że na 15 radnych ustawowego składu 

rady, w obradach uczestniczy 14 radnych:  

 

1. Biłda Stefan 

2. Bukowski Rafał Konrad 

3. Burzyński Marian       

4. Chlebus Andrzej   

5. Dziatkowski Marek  

6. Kleszczewski Zbigniew    

7. Kowalewski Witold 

8. Łuniewski Artur    

9. Mackiewicz Grzegorz  

10. Mackiewicz Zbigniew   

11. Małachowski Sławomir  

12. Ołdakowski Szczepan 

13. Szwengier Stanisław   

14. Truchan Anna Danuta 

 

Nieobecna: 

1. Gryszkiewicz  Irena 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że istnieje prawomocne quorum  

do podejmowania uchwał.  

 

Ad. 2. 

Przyjęcie porządku obrad 

 

Przewodniczący Rady poinformował, iż Państwo Radni otrzymali 

porządek obrad wraz z materiałami, w brzmieniu: 
 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 

2. Przyjęcie porządku obrad.  

3. Przyjęcie protokołu z obrad XXIV sesji Rady Powiatu w Suwałkach. 

4. Sprawozdanie z działalności Zarządu Powiatu w okresie 

międzysesyjnym. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 

6. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 

7. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Powiatowego Urzędu 

Pracy w Suwałkach za 2016 rok”. 

8. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem za rok 2016 z pracy merytorycznej 

Domu Dziecka w Pawłówce”.  

9. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Zarządu Dróg 

Powiatowych w Suwałkach za 2016 r”. 
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10. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Środowiskowego 

Domu Samopomocy w Lipniaku za 2016 r”. 

11. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Zakładu Aktywności 

Zawodowej SOWA w Lipniaku za rok 2016”.  

12. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 2016 wraz z wykazem potrzeb                   

w zakresie pomocy społecznej w Powiecie Suwalskim na rok 2018”. 

13. Zapoznanie się z „Corocznym sprawozdaniem z efektów pracy 

organizatora rodzinnej pieczy zastępczej w roku 2016”. 

14. Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z realizacji Powiatowej Strategii 

Rozwiązywania Problemów Społecznych Powiatu Suwalskiego na lata 

2014 – 2020 w roku sprawozdawczym 2016”. 

15. Zapoznanie się z „Oceną zasobów pomocy społecznej w oparciu                        

o analizę lokalnej sytuacji społecznej i demograficznej”. 

16. Wolne wnioski i oświadczenia radnych. 

17. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady zapytał, czy są propozycje lub uwagi do zmiany 

porządku obrad sesji.  

Propozycji zmian do porządku obrad sesji nie wniesiono.  

 

Głosowanie nad przyjęciem zaproponowanego porządku obrad: 

 

 za przyjęciem porządku głosowało   - 14 Radnych 

 przeciwko      -  0  

wstrzymało się od głosu            -  0 Radnych 

 

Zaproponowany porządek obrad sesji został przyjęty jednogłośnie. 

 

Ad.3.  

Przyjęcie protokołu z obrad XXIV Sesji Rady Powiatu w Suwałkach. 

Przewodniczący Rady poinformował, że protokół zwyczajowo                    

był wyłożony w Biurze Rady Powiatu. Zapytał, czy są uwagi do treści 

protokołu.  

Uwag nie wniesiono. 

Głosowanie nad przyjęciem protokołu z obrad XXIV Sesji Rady Powiatu 

w Suwałkach: 

 

za przyjęciem protokołu głosowało   - 14 Radnych 

przeciwko      -  0  
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wstrzymało się od głosu             -  0 Radnych 

 

Protokół z obrad XXIV Sesji Rady Powiatu w Suwałkach został przyjęty 

jednogłośnie. 

 

Ad.4. 

Sprawozdanie z działalności Zarządu Powiatu w okresie międzysesyjnym.  

 

Przewodniczący Rady poinformował, że sprawozdanie z działalności 

Zarządu Powiatu w Suwałkach w okresie międzysesyjnym z posiedzeń                     

w dniach 30 marca  oraz 11 kwietnia, 25 kwietnia i 27 kwietnia 2017 r.  Państwo 

Radni otrzymali w dniu dzisiejszym. 

Zapytał, czy są uwagi, pytania do przedłożonego sprawozdania. 

 Pytań i uwag nie wniesiono.   

 

Głosowanie nad przyjęciem Sprawozdania z działalności Zarządu Powiatu                   

w Suwałkach w okresie międzysesyjnym: 

 

za przyjęciem sprawozdań głosowało             - 14 Radnych 

przeciwko                  -  0  

wstrzymało się od głosu                -  0  

 

 Sprawozdanie z działalności Zarządu Powiatu w Suwałkach w okresie 

międzysesyjnym zostało przyjęte jednogłośnie (załącznik Nr 3). 

 

Ad.5.  

Interpelacje i zapytania radnych. 

  

Przewodniczący Rady poprosił o zgłaszanie interpelacji i zapytań.  

Starosta Szczepan Ołdakowski przekazał serdeczne podziękowania 

instytucjom, które czynnie brały udział w obchodach 77. rocznicy rozstrzelania 

członków Tymczasowej Rady Ziemi Suwalskiej za pomoc Starostwu  

w przeprowadzeniu całej uroczystości tj. Panu Komendantowi PSP w 

Suwałkach za zabezpieczenie agregatu prądotwórczego, w związku z tym było 

tam nagłośnienie, Panu Komendantowi Policji ale jego tutaj nie ma za 

zapewnienie bezpieczeństwa, zwłaszcza w momencie przemieszczania się ludzi, 

gdzie trzeba było zabezpieczyć te warunki wysiadania z samochodów na drodze 

bardzo ruchliwej oraz instytucji takiej jak Areszt Śledczy w Suwałkach za 

pomoc w uprzątnięciu terenu.  

Radny Stanisław Szwengier przekazał, że ma pytanie do Komendanta 

Policji chociaż go nie ma dzisiaj. Coraz więcej quadów pojawia się na wsiach i 
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coraz więcej jeżdżą po polach i po drogach. Jak rozwiązać ten problem. Z boku 

jest utwardzona droga lecz wybierają sobie trawę.  

Wicestarosta Witold Kowalewski przekazał, żeby zaznaczyć na mapie 

bezpieczeństwa, codziennie jest to odczytywane i na pewno interwencja będzie.  

Przewodniczący Rady przekazał, że również można byłoby się zwrócić z 

tym problemem do dzielnicowych. Dodał, że jeżeli spotka Pana Komendanta to 

też spróbuje przekazać taką uwagę, żeby dzielnicowi zwrócili bardziej na to 

uwagę.  

 

 Innych interpelacji i zapytań nie wniesiono.  

 

Ad.6. 

Odpowiedzi na interpelacje i zapytania. 

 

 Przewodniczący Rady zamknął punkt z uwagi na jego 

bezprzedmiotowość.  

 

Ad.7.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Powiatowego Urzędu 

Pracy w Suwałkach za 2016 rok”. 

 

 Przewodniczący Rady poprosił Panią Hannę Moroz o kilka słów 

wprowadzenia do przedmiotowego sprawozdania.  

Pani Hanna Moroz przekazała: „Szanowni Państwo, chciałabym 

przybliżyć tematykę związaną z realizacją zadań wykonywanych przez 

Powiatowy Urząd Pracy, chciałam tylko zaznaczyć, że liczba bezrobotnych 

zarejestrowanych na koniec grudnia ubiegłego roku wynosiła 2920 osób i w 

stosunku do grudnia 2015 roku była niższa o ponad 400 osób. Jeżeli chodzi o 

stopę bezrobocia to na koniec grudnia wynosiła ona na terenie Miasta Suwałki 

7,4 %, w powiecie suwalskim obejmującym dziewięć gmin wynosiła 6,2 %. 

Sprawdzając stopę bezrobocia na koniec marca mogę powiedzieć, że w dalszym 

ciągu ulega ona zmniejszeniu i liczba osób bezrobotnych również zmniejsza się 

na terenie działania Urzędu jak też Państwo zauważyliście na terenie całego 

kraju.  Urząd Pracy realizuje swoje zadania w oparciu oczywiście o stosowne 

przepisy uwzględniając swoje usługi i instrumenty rynku pracy. W zakresie 

usług możemy tutaj wymienić pośrednictwo pracy, w ramach którego 

zorganizowano w roku ubiegłym 6 giełd pracy, w których uczestniczyło prawie 

190 osób bezrobotnych, niestety zatrudnionych z tej grupy tylko 23 osoby. Poza 

tym byliśmy partnerem w realizacji pierwszych targów pracy, mieliśmy swoje 

stoisko, targi te były zorganizowane w Państwowej Wyższej Szkole Zawodowej 

w Suwałkach. Poza tym organizowaliśmy spotkania przy współudziale 

przedstawicieli Policji i Straży Granicznej w zakresie bezpiecznych wyjazdów 

turystycznych a przede wszystkim do pracy za granicę. Poza tym przyjmujemy 
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rejestrujemy oświadczenia od pracodawców, którzy zamierzają zatrudnić 

cudzoziemców, tutaj głównie państw: Ukrainy, Białorusi, Armenii, Mołdowy, 

Gruzji i Federacji Rosyjskiej. Na podstawie tych oświadczeń, Ci obywatele 

wymienionych krajów ubiegają się o wizy i później mogą wykonywać pracę na 

terenie naszego kraju przez okres sześciu miesięcy. Ilość tych oświadczeń 

wzrosła prawie że trzykrotnie w porównaniu z 2015 rokiem. Również Urząd 

Pracy świadczy usługi poradnictwa zawodowego, informacji zawodowej. W tym 

zakresie odbyto m.in. spotkania z uczniami Liceum Ogólnokształcącego, 

ponadto stosujemy szereg instrumentów usług rynku pracy, mianowicie staramy 

się osobom bezrobotnym pomóc jeśli nie mamy już ofert pracy i nie możemy 

przedłożyć odpowiedniej propozycji pracy stosujemy inne formy, które jak 

gdyby wspomagają pracodawców w postaci refundacji kosztów zatrudnienia i 

organizujemy m.in. prace interwencyjne, udzielmy dotacji na utworzenie 

stanowiska pracy, na które oczywiście kierujemy osoby bezrobotne, 

zarejestrowane w naszym Urzędzie. Ponadto dla osób w szczególności młodych, 

ale nie koniecznie młodych, również i tych starszych, którzy utracili zdolności 

do wykonywania zawodu, organizujemy staże zawodowe i tutaj również ta 

forma jest szeroko stosowana. Nową formą, która  została  wprowadzona w roku 

ubiegłym jest to zatrudnianie osób bezrobotnych do 30 roku życia, gdzie 

pracodawca otrzymuje refundację wynagrodzenia w wysokości minimalnego 

przez okres 12- miesięcy i potem przez kolejne 12 – miesięcy zatrudnia tą 

osobę. Poza tym refundujemy koszty studiów podyplomowych, dla osób, które 

uprawdopodobnią zatrudnienie po skończeniu takich studiów. W ramach 

posiadanych środków również realizowane są programy aktywizacji i integracji 

dla osób, które są najbardziej oddalone od rynku pracy. Również do tych osób 

skierowany jest program specjalny w ramach, którego organizowane są staże 

bądź też roboty publiczne. Tutaj również pracodawca w przypadku robót 

publicznych otrzymuje refundację. Ze środków unijnych realizowane są 

zarówno w roku ubiegłym jak i w tym roku również dwa projekty w ramach: 

jeden z nich skierowany jest do osób poniżej trzydziestego roku życia. W 

ramach tego projektu organizowane są staże zawodowe i udzielane są dotacje 

dla części z tych osób na rozpoczęcie działalności gospodarczej. Drugi projekt 

skierowany jest do grupy osób starszych od trzydziestego roku życia. Również 

w ramach tego projektu realizowane były staże, udzielane dotacje na 

rozpoczęcie działalności gospodarczej, jak również udzielane dotacje dla 

pracodawców w zakresie tworzenia nowych miejsc pracy. Na wstępie podałam, 

że ta liczba osób bezrobotnych ciągle maleje natomiast środki finansowe, 

którymi dysponuje Urząd Pracy są w zasadzie na takim samym poziomie i 

oscylują w granicach 9.600.000 zł. Czyli nasze działania muszą być 

zwielokrotnione, ponieważ część zarejestrowanych osób bezrobotnych nie może 

być kierowana do pracy a więc nie może być stosowane pośrednictwo pracy, w 

związku z tym muszą być organizowane inne formy. Dlatego też te działania są 

również kierowane we współpracy z Miejskim Ośrodkiem Pomocy Rodzinie 
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właśnie do tej grupy osób najbardziej oddalonych. Dysponujemy również 

krajowym funduszem szkoleniowym, który skierowany jest do pracodawców na 

kształcenie ustawiczne swoich pracowników. Tutaj również ponad 400.000 zł 

mieliśmy przyznane przez Ministerstwo i z uwagi na duże zainteresowanie 

występowaliśmy o dodatkowe środki. Dlatego też z osiemdziesięcioma 

pracodawcami były podpisane umowy na przeszkolenie 312 pracowników.  

Z innych środków finansowych również dysponowaliśmy kwotą 

siedemdziesięciu tysięcy złotych na wspieranie zawodowe i rehabilitację osób 

niepełnosprawnych. Jeżeli chodzi o finansowanie poszczególnych form 

wsparcia największe środki zostały skierowane na staże, o których tutaj 

wcześniej mówiłam, również na prace interwencyjne. Duże kwoty z uwagi na 

jednorazową dotację w wysokości sześciokrotnego przeciętnego wynagrodzenia 

na dotację dla osób podejmujących działalność gospodarczą jak również na 

dotację dla przedsiębiorców, którzy tworzyli miejsca pracy, na które były 

skierowane osoby bezrobotne. Również działania Powiatowego Urzędu Pracy 

poza usługami, instrumentami rynku pracy również wydawane są decyzje 

administracyjne. Przy tak dużej ilości osób bezrobotnych rocznie wydajemy 

około 15 tys. decyzji, również zaświadczenia są też w tysiącach sztuk 

wydawane, jak również informacje o pobranych zaliczkach na podatek 

dochodowy i odprowadzonych do Urzędu Skarbowego. Tak że są to działania, 

które występują jako dodatkowe czynności wykonywane przez nasz Urząd. 

Dziękuję”. 

 Przewodniczący Rady przekazał: „chciałbym od razu odnieść się, bo już 

na Komisji też na to zwracałem uwagę, ale też bym chciał żeby to brzmiało na 

sesji. Dla mnie jest to sprzeczność totalna między zatrudnieniem 1100 osób  

z krajów wschodnich Ukrainy, Białorusi, kiedy mamy dwa tysiące bezrobotnych 

zarejestrowanych. Jest to sprzeczność wydaje się nielogiczna kompletnie. To 

nam Pani wyjaśniała na Komisji, że w tym trzecim profilu, gdzie jest tam 1500 

osób, to są to praktycznie ludzie, którzy są daleko od rynku pracy. Czyli mówiąc 

„po polsku” oni nie chcą pracować. Można to tak powiedzieć?”. 

Pani Hanna Moroz  przekazała: „tak upraszczając, ponieważ w tej części 

znajdują się osoby, które mają orzeczony stopień niepełnosprawności i jak 

gdyby ograniczone możliwości podejmowania zatrudnienia”. 

Przewodniczący Rady przekazał: „ile ich jest, osób, które mają z punktu 

widzenia zdrowotnych, ile to jest procent?” 

Pani Hanna Moroz przekazała: „osób niepełnosprawnych w ogólnej 

liczbie bezrobotnych jest około 10-11% tak oscyluje, w tych granicach, którzy 

mają orzeczony stopień niepełnosprawności”. 

Przewodniczący Rady przekazał: „to nie jest taki duży procent”.                 

Pani Hanna Moroz przekazała: „nie jest, tutaj również są osoby, które 

zobowiązane są do płacenia alimentów, którzy również chętni unikają podjęcia 

pracy, to są również osoby z różnymi uzależnieniami, które biorą alkohol, czy 

środki odurzające, czy psychotropowe, więc jak gdyby też wyłączone są z 
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podejmowania zatrudnienia a inni po prostu są już tak przyzwyczajeni, bo nie 

ukrywam, że jest to już trzecie pokolenie osób bezrobotnych, którzy nieźle sobie 

radzą i dobrze odnajdują się w tej rzeczywistości, w której są”.  

Przewodniczący Rady przekazał: „ja jakby prowadzę do tego, że my 

jesteśmy naprawdę bogatym krajem, który finansuje mnóstwo osób, które nie 

chcą pracować a przy tym otwieramy szeroko drzwi na cudzoziemców, którzy 

powodują, że stawki pensji są na niskim poziomie na stanowiskach 

robotniczych”. 

Pani Hanna Moroz przekazała: „myślę, że w jakiś sposób pracodawcy 

muszą  ratować swoją sytuację, że tak powiem …” 

Przewodniczący Rady przekazał: „ja to rozumiem, bo nie mieliby 

pracowników, natomiast ja mówię, że jakby wpuszczenie takiej ilości osób 

cudzoziemców powoduje, że tak: pensje nie wzrastają, mamy dalej 

bezrobotnych osób na tym samym poziomie od kilku lat i Państwo jakby 

finansuje te wszystkie działania bo Państwo budżet mają jak Pani powiedziała 

na tym samym poziomie od dwóch lat, czyli zmniejsza się ilość bezrobotnych, 

natomiast pieniądze są takie same, czyli w przeliczeniu na bezrobotnego 

wzrastają. Jest to kompletna niekonsekwencja jakby działań. Bo są to naprawdę 

duże pieniądze, bo mówimy o Powiatowym Urzędzie Pracy, że ogółem wydatki 

wynoszą 20 mln zł, to trzeba mieć tą świadomość, jakie to są pieniądze 

wrzucane w system, który tak naprawdę już w tej chwili, no nie wiem, ta grupa 

mnie naprawdę poraziła, 1500 osób, które tak naprawdę nie chcą pracować.” 

Pani Hanna Moroz przekazała: „z tych 20 mln zł około 16 mln zł to są 

właśnie środki przeznaczone na osoby bezrobotne, w tym również nie tylko na 

aktywizację, ale w granicach 5,5 mln zł na zasiłki dla osób bezrobotnych. Z tym, 

że nie jest to duża grupa, bo średnio miesięcznie tak jak tutaj mówiłam na 

posiedzeniu Komisji jest około 15 – 16 % miesięcznie. Tyle osób jest 

uprawnionych do zasiłku dla bezrobotnych, więc stosunkowo jest to niewielka 

grupa osób. Prawie 2 mln zł opłacamy składek na ubezpieczenie zdrowotne za 

wszystkich bezrobotnych to  tez myślę, że jest znacząca kwota”. 

Przewodniczący Rady przekazał: „mnie zaniepokoiło to, co Pani 

powiedziała Komisji, że osoby z wyższym wykształceniem mają problem ze 

znalezieniem pracy w Suwałkach”.   

 Pani Hanna Moroz przekazała: „tak jest rzeczywiście, jest ten problem, bo 

jeżeli chodzi o stanowiska robotnicze to tutaj, tak jak sami bezrobotni 

stwierdzają, że każda osoba, która ze chce pracować, tutaj w szczególności 

mężczyźni bo kobietom, też mogą być kłopoty jeśli chodzi o znalezienie 

odpowiedniej pracy. Natomiast mężczyźni, którzy chcą pracować nie powinni 

mieć problemów”. 

 Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  
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 Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag, 

„Sprawozdanie z działalności Powiatowego Urzędu Pracy w Suwałkach za 2016 

rok” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo znak: DO.0302.04.2017.TK z dn. 

9.03.2017 r. - załącznik Nr 4). 

 

Ad.8.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem za rok 2016 z pracy merytorycznej 

Domu Dziecka w Pawłówce”.  

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Domu Dziecka w Pawłówce  

o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowego sprawozdania. 

Dyrektor Domu Dziecka w Pawłówce Waldemar Pstrzoch przekazał: 

„Panie Przewodniczący, Wysoka Rado! sprawozdanie zawierało przede 

wszystkim istotne rzeczy jeżeli chodzi o pracę merytoryczną naszego domu.  

Po krótce przedstawię sytuację, jaką mieliśmy w zeszłym roku. 

Dysponowaliśmy trzydziestoma miejscami. Stan na dzień 1 stycznia 2016 r. 

wynosił dwudziestu dwóch wychowanków, natomiast stan na 31 grudnia 2016 r. 

wyniósł 16 wychowanków.  Tu chcę zwrócić uwagę, że nastąpiło w wyniku 

usamodzielnień czy powrotu do rodziny zmniejszenie liczby wychowanków. 

Nie mieliśmy naboru spowodowanego prawdopodobnie też niżem 

demograficznym i innymi czynnikami. Dom Dziecka w Pawłówce w roku 2016 

współpracował oczywiście ze szkołami, ma to w zakresie swoich obowiązków, 

głównie ze szkołami w Pawłówce, w Przerośli oraz specjalnymi ośrodkami 

szkolno – wychowawczymi do których też uczęszczają nasze dzieci, tj. 

Specjalny Ośrodek w Gołdapi oraz Specjalny Ośrodek w Suwałkach. Pragnę 

nadmienić, że podjęliśmy w ubiegłym roku już działania w celu zmniejszenia 

ilości kadry wynikające ze zmniejszania się ilości podopiecznych. W związku  

z czym zmniejszono ogólnie sześć etatów, w tym cztery etaty wychowawców  

i około dwóch etatów obsługi i administracji. Pozostała treść sprawozdania 

zawiera już nasze statutowe działania wynikające z ustawy, czyli przede 

wszystkim zabezpieczenie wszechstronnego rozwoju dzieci, zapewnienie im 

bezpieczeństwa, warunków do nauki, wypoczynku, przede wszystkim pracy 

terapeutycznej bo część dzieci ma orzeczenia o niepełnosprawności 

intelektualnej w związku z czym wymagają one jakby specjalnej opieki i zajęć 

rewalidacyjnych i terapeutycznych. Poza tym organizowane są w tym celu 

różnego rodzaju zajęcia pozaszkolne, rekreacyjne mające poprawić ich standard 

życia. W związku z tym korzystamy z różnego rodzaju możliwości wyjazdu 

naszych wychowanków na kolonie, na wypoczynek zimowy i letni. Oczywiście 

dotyczy to tych dzieci, które nie znajdują możliwości spędzania tego czasu 

wolnego w  rodzinie. Oczywiście zobligowani jesteśmy ustawą do współpracy z 

Sądami, i taka współpraca ma miejsce poprzez przede wszystkim naszą 

sprawozdawczość jeśli chodzi o kwestie naszych wychowanków. W zakresie 



10 
 

opieki zdrowotnej wszystkie nasze dzieci objęte są opieką Ośrodka w Przerośli i 

oczywiście specjalistycznych szpitali na terenie Suwałk i naszego województwa. 

Jeżeli chodzi o współpracę z Powiatowymi Centrami Pomocy wynika ona 

również z tego że, jesteśmy również zobowiązani do współpracy głównie z 

koordynatorami pieczy. Co pół roku spotykamy się z nimi w celu ustalenia tzw. 

zasadności pobytu dziecka, czyli co pół roku musimy weryfikować jakby 

zasadność pobytu takiego podopiecznego w naszej placówce. Pozostała sprawa 

współpracy oczywiście ze szkołami układa się moim zdaniem dobrze. Z resztą 

monitorujemy nasze wyniki również nauczania i sukcesy naszych dzieci, lub też 

ich brak. Niektóre dzieci oczywiście wymagają szczególnej jakby pieczy itd. ze 

względu na to, że przychodząc do nas niejednokrotnie już mają jakieś problemy 

jeżeli chodzi o realizację obowiązku szkolnego i tutaj musimy nierzadko we 

współpracy z kuratorami i Sądami takie działania podejmować. Chciałbym 

jeszcze zwrócić uwagę na współpracę w zakresie tzw. sponsoringu w wyniku 

którego około 24.000 zł wpłacili darczyńcy w ubiegłym roku na rzecz naszego 

Domu Dziecka, dzięki czemu możliwe były wyjazdy na wypoczynek letni, na 

różnego rodzaju wycieczki krajoznawcze i poznawcze. Dziękuję.” 

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

O zabranie głosu poprosił z-ca Dyrektora Aresztu Śledczego w Suwałkach  

i przekazał Pan Michał Chrościelewski: „skieruję oczywiście to pytanie  do Pana 

Dyrektora Domu Dziecka ale jednocześnie chciałem zwrócić się z ofertą do 

Państwa tutaj zgromadzonych. Jak Państwo pewnie wiecie jest realizowany 

obecnie program zatrudnienia więźniów. Ten program w naszym mieście 

przybierze również większą formę niż obecnie. Już dzisiaj około 50 skazanych 

codziennie opuszcza nasze mury i pracuje na terenie miasta. Pracują w szkołach, 

pracują również u przedsiębiorców prywatnych. Ja ze swojej strony w ogóle 

chciałbym zaoferować pomoc i zaprosić Państwa do kontaktu ze mną w 

szczególności, bo jako zastępca Dyrektora Aresztu Śledczego w Suwałkach 

jestem bezpośrednio odpowiedzialny za zatrudnienie skazanych. I tak jakby 

część instytucji może jeszcze traktować osoby skazane jako osoby 

niebezpieczne, może jako niezbyt atrakcyjnego pracownika pod kątem obaw z 

tym związanych, jednocześnie bardzo dużo podmiotów cieszy się ze współpracy 

z Aresztem i traktuje tych pracowników i te osoby wartościowo, ponieważ 

wykonują swoją pracę najlepiej jak potrafią. Oczywiście są to osoby 

niewykwalifikowane, jednakże do prac typowo porządkowych, do prac również 

związanych z jakimiś kolwiek remontami, my jesteśmy w stanie jako Areszt 

prowadzić również specjalistyczny kurs zawodowy dla skazanych z naszych 

środków. Czyli dysponuje pieniędzmi dosyć dużymi w ramach Programu 

Operacyjnego Wiedza, Edukacja, Rozwój, aby skazanych do danych prac 

przygotować. Jednocześnie, miałbym tutaj pytanie do p. Dyrektor Powiatowego 

Urzędu Pracy w Suwałkach. Mamy około 300 osób na terenie jednostki, którzy 

potrzebują pracy w zapewnienie jej na naszym terenie. Czyli gdyby znalazły się 

podmioty, to nie muszą być pracodawcy typowo zarabiający pieniądze, to mogą 
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być sytuacje, np. kiedy organizowane są akcje na które trzeba zrobić tak jak w 

przypadku białej wstążki, np. 1500 białych wstążek, czy kotylionów, takiego 

rodzaju rzeczy. Zatem zapraszam, gdyby Pan Dyrektor był zainteresowany”. 

Dyrektor Domu Dziecka w Pawłówce Waldemar Pstrzoch przekazał: 

„chciałbym dodać że korzystaliśmy w przeszłości z takiej formy pomocy i 

powiem szczerze byłem bardzo zadowolony. Dotyczyło to prac remontowych na 

terenie placówki i budowy ogrodzenia. Polecam taką pomoc, bo naprawdę jest 

warto, natomiast później coś pojawiły się jakieś trudności”.  

Przewodniczący Rady przekazał: „chciałbym dopytać się o procedury, 

które są obecnie, bo kiedyś były skomplikowane, żeby można było uzyskać 

pracownika tego typu. Czy się to zmieniło, czy są jakieś ułatwienia.”. 

Z-ca Dyrektora Aresztu Śledczego w Suwałkach Pan Michał 

Chrościelewski  przekazał: „w przeciągu miesiąca najprawdopodobniej w maju 

wystosujemy odpowiednie pismo do p. Starosty i również do Państwa, ponieważ 

został znowelizowany Kodeks karny wykonawczy. Na bazie nowych przepisów 

obecnie skazanych można wykorzystywać nie tylko przy pracach porządkowych 

na rzecz samorządu, również to mogą być wszelkiego rodzaju inne prace 

zawodowe. Czyli jeżeli mamy w areszcie murarza, to on może być jako ten 

murarz. Są sytuacje również incydentalne i bardzo przykre, jeżeli gdzieś komuś 

spłonie gospodarstwo rolne, tak jak to miało miejsce ostatnio w gminie Giby, 

my służymy pomocą. W każdy weekend ja mogę wysłać odpowiednią grupę 

ludzi, również załatwiamy transport z kontrahentami, którzy zatrudnili 

skazanych. Jest bardzo duże gro rzeczy, które możemy wykonać. Procedury są 

bardzo proste. Są to skazani, którzy będą pracowali do 90 godzin miesięcznie 

nieodpłatnie. Dla nich to jest bardzo duży zysk, albowiem to, że ich wypuścimy 

za mury oznacza to, że mają potem duże szanse na warunkowe przedterminowe 

zwolnienie. I owszem jest zawsze procent osób, które np. będzie chciało w 

trakcie pracy gdzieś tam wyjść, bo może mamę odwiedzić, czy tam wyskoczyć 

do domu, tudzież spróbować nabyć jakiś niedozwolony środek, ale jest to 

margines naprawdę. 98% są to osoby, które mimo wszystko starają się. 

Wszelkie szczegółowe informacje dotyczące trybu zatrudnienia tych skazanych i 

odpowiedniej dokumentacji po prostu prześlę pismem. Wszyscy skazani czyli 

obecnie 46, którzy pracują od poniedziałku do piątku, w  weekendy siedzą w 

więzieniu. Są to osoby, które poruszają się sami, możemy je w każdy weekend 

wykorzystać, do różnych rzeczy: opieki nad cmentarzami, tak samo do 

sprzątania w różnych miejscach, akcje dotyczące sprzątania świata, to jest coś w 

czym uczestniczymy co roku, ale nie musi to być akcja raz w roku, może to być 

akcja cykliczna, może to się dziać co miesiąc, co dwa tygodnie”.  

Przewodniczący Rady przekazał: „dziękuję bardzo, jest to bardzo cenna 

inicjatywa, bardzo dobrze, że takie możliwości są, czy są pytania uwagi do 

materiału przedstawionego przez Pana Dyrektora Domu Dziecka?”. 

Radny Zbigniew Mackiewicz przekazał: „chciałbym przy okazji 

podziękować, bo my jako Urząd korzystamy już chyba nawet od dwóch lat, 



12 
 

także bardzo dobrze się nam współpracuje, także bardzo dziękuję, być może 

jeszcze zwiększymy z jednego pracownika do dwóch jeżeli będzie taka 

możliwość. Ale mam pytanie do Pana Dyrektora Domu Dziecka, bo tak jak 

widzimy z roku na rok tych dzieci w Domu Dziecka jest coraz mniej. Jak tutaj 

Pan Dyrektor widzi tą przyszłość, bo 16 podopiecznych zostaje na dzień 

dzisiejszy to już jest niewiele. Jeżeli z roku na rok będzie ich mniej, jaka też jest 

powiedzmy średnia wieku tych dzieci bo za chwilę będzie tak, że staniemy 

przed pewnym faktem, nie daj boże likwidacji, czy może to dobrze jak nie 

będzie dzieci w Domu Dziecka”. 

Dyrektor Domu Dziecka w Pawłówce Pan Waldemar Jerzy Pstrzoch 

przekazał: „z jednej strony możemy cieszyć się, że tych dzieci jest mniej, z 

drugiej tak różowo nie jest. Po prostu niż demograficzny jaki dotyczy i 

placówek opiekuńczo – wychowawczych, podobnie jak szkół. Przeprowadziłem 

taką orientację w okolicach naszego dawnego województwa suwalskiego i 

jednak rozpoczynają się ponownie przez sądy umieszczanie dzieci w 

placówkach. Był najprawdopodobniej taki moment. My jesteśmy już na etapie 

przyjmowania trójki dzieci. Natomiast ustawa do końca 2019 r. nakłada na nas 

obowiązek zmniejszenia placówek do czternastoosobowych. W związku z tym 

będą prawdopodobnie takie placówki funkcjonowały lub centra, to jest kwestia 

przyszłości. Jeżeli chodzi o średnią wieku dzieci to w większości są to dzieci 

powyżej trzynastego roku życia, czyli gimnazja, szkoły zawodowe i średnie”.   

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag 

„Sprawozdanie za rok 2016 z pracy merytorycznej Domu Dziecka  

w Pawłówce” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo z dn. 24.02.2017 r. - 

załącznik Nr 5). 

 

Ad.9.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Zarządu Dróg 

Powiatowych w Suwałkach za 2016 r”. 

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Zarządu Dróg Powiatowych w 

Suwałkach o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowego sprawozdania. 

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian 

przekazał: „w swoim sprawozdaniu przedstawiłem inwestycje wykonane w 

zeszłym roku jak również prace wykonane w ramach bieżącego utrzymania dróg 

powiatowych, których mamy tez sporo, bo aż 571 km. Skupię się może na 

najważniejszym, na inwestycjach. W ubiegłym roku udało się nam przebudować  

prawie 5 km dróg, zdarzało się że z nawierzchni bitumicznej na bitumiczną,  

ale większość to było z nawierzchni żwirowych na bitumiczną. Również udało 
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się nam przebudować jeden most w miejscowości Sucha Wieś w Gminie 

Raczki, jak również udało się nam wykonać odnowę nawierzchni 750 m. Na te 

inwestycje przeznaczyliśmy ponad 3,5 mln zł. Udało się nam tutaj uzyskać 

dofinansowanie z Urzędów Gmin, z rezerwy subwencji ogólnej, z Lasów 

Państwowych. Tak to po krótce wygląda. Udało się nam uzyskać dochody z 

zajęcia pasa drogowego, przy sprzedaży drzewa na pniu w wysokości 270.000 

zł. Szczegółowe informacje zawarte są w tym sprawozdaniu, jeżeli są jakieś 

pytania to udzielę odpowiedzi”.  

Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Promocji i Rozwoju Powiatu w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. Zapytał Pana 

Dyrektora, jak idzie budowa na Płociczno. 

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian 

przekazał: „na chwilę obecną są obstawiane krawężniki betonowe i pojawia się 

po woli kostka na chodnikach. Myślę, że harmonogram prac nie jest zagrożony. 

Termin myślę, że zostanie dochowany przez wykonawcę”. 

Radny Stanisław Szwengier: „czy z Budimexem są już podpisane umowy 

z tymi co po naszych drogach będą korzystać, w związku z budową 

obwodnicy”. 

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian: 

„jesteśmy w trakcie negocjacji. Wyszedł projekt porozumienia z Budimexem, 

wspólnie z Zarządem Powiatu żeśmy go omawiali na ostatnim posiedzeniu, 

wnieśliśmy uwagi i czekamy na odpowiedź ze strony Budimexu, czy te uwagi, 

które wnieśliśmy będą zaakceptowane. Są typowane cztery drogi do poruszania 

się: jest to droga od Poddubówka w kierunku na Wychodne, od Brodu Starego 

do Potaszni  przez Osowę do drogi wojewódzkiej i tutaj Biała Woda – Żywa 

Woda. Te drogi Budimex wskazał, że chciałby z nich korzystać”. 

Przewodniczący Rady: „a co z obciążeniem mostu na Hańczy?”. 

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian: „to 

również było dyskutowane na Zarządzie i żeśmy to poprawili, sprostowaliśmy 

to i tylko dopuścimy tam poruszanie się pojazdów o masie rzeczywistej do 16 t.” 

Przewodniczący Rady: „czy my jesteśmy w stanie to wyegzekwować? 

Myślę, że nie, bo to co napiszemy to napiszemy a potem zostanie nam kwiatek 

w postaci zniszczonego mostu, bo oni będą po prostu żwir tamtędy wozić”.  

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian: 

„teoretycznie nie mogą się tamtędy poruszać samochody ciężarowe załadowane 

bo sama masa rzeczywista pojazdu ciężarowego to jest 14 t, chyba że dwie tony 

żwiru będą wozić, co nie jest opłacalne. Także jeżeli dojdzie do jakichkolwiek 

uszkodzeń to nasza w tym rola, żeby to wyegzekwować, żeby zostało to 

odtworzone co najmniej do stanu pierwotnego”. 
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Przewodniczący Rady: „tutaj Pan Starosta też podpowiada, myślę, że 

trzeba będzie prosić Policję, żeby pilnować, nie wiem, czy w tej umowie akurat 

też jest odtworzenie nawierzchni, a zniszczony most?” 

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian: 

„mostu nie ma, ale generalnie nie mogą tam wjeżdżać samochody, same te 16 t 

obliguje do tego, że nie powinny się poruszać pojazdy tego typu. Osobowe, 

jakieś busy mogą, ale taki sprzęt tam nie powinien się pojawić”. 

Przewodniczący Rady: „mam prośbę, jak będzie podpisana umowa, to 

żeby to monitorować, po to też mamy Policję, żeby pilnowała takich rzeczy a 

szczególnie w takich przypadkach, kiedy nam grozi zniszczenie dobrego mostu. 

Myślę, że to, co najbardziej przemawia do kierowców to ukaranie mandatem  w 

takim przypadku i wtedy naprawdę przestaną jeździć, albo wpadnie któryś i 

załamie most, a to już będzie katastrofa budowlana”. 

Starosta Szczepan Ołdakowski przekazał: „zasadne wydaje się, żeby przy 

tym moście ustawić monitoring w postaci kamery, która rejestrowałaby 

przejeżdżające pojazdy i wtedy łatwiej byłoby wychwycić te, które są 

ponadnormatywne”.  

Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach Marek Dziemian: 

„rozważymy taką możliwość”.  

Przewodniczący Rady: „jest to dobry pomysł bo później będziemy mieć 

duże koszty do poniesienia, a wiemy ile mosty kosztują ponieważ co  roku jeden 

most jest remontowany”.  

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Promocji i Rozwoju Powiatu w dniu dzisiejszym.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Sprawozdanie z działalności Zarządu Dróg Powiatowych w Suwałkach  

za 2016 r” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo – sprawozdanie – załącznik Nr  

6). 

 

Ad.10.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Środowiskowego Domu 

Samopomocy w Lipniaku za 2016 r”.   

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Środowiskowego Domu 

Samopomocy w Lipniaku o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowego 

sprawozdania. 

Dyrektor Środowiskowego Domu Samopomocy w Lipniaku Bożenna 

Jadwiga Chmielewska przekazała: „Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, 

przedkładam sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy 

w Lipniaku. Zakład nasz został powołany do rehabilitacji społecznej i 

zawodowej osób niepełnosprawnych. Te zadania jesteśmy w stanie realizować 
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na podstawie dotacji przyznawanej przez Wojewodę Podlaskiego. Oprócz tego 

realizowaliśmy zadania wynikające ze strategii powiatowej dotyczącej osób 

niepełnosprawnych. Zadania te zrealizowaliśmy. Zadania wojewódzkie 

wykonaliśmy prawidłowo, sprawozdanie Wojewoda przyjął. Oprócz tego 

staramy się zawsze pozyskiwać środki zewnętrzne w formie aplikacji do 

różnych konkursów. Wymieniłam tutaj projekty, które w części przeszły a część 

nie otrzymała akceptacji. W roku bieżącym cztery projekty będą realizowane, 

więc finansowanie to nie jest zagrożone. Utrzymaliśmy zatrudnienie trochę 

niższe ze względu na to, że część zadań gospodarczych, jak również 

porządkowych przekazaliśmy na podstawie porozumienia Zakładowi 

Aktywności Zawodowej. Dodatkowo jeszcze chcę powiedzieć Państwu, że po 

raz pierwszy od wielu lat do Domu zostało skierowanych znacznie więcej osób, 

stąd też jest kolejka osób oczekujących w ilości 4, na miejscach całodobowych 

przebywało dwóch. Chciałabym zatem podziękować p. Dyrektor za wsparcie, 

ponieważ sześć osób kończy studia podyplomowe dzięki funduszowi 

szkoleniowemu i dodatkowo nabył kwalifikacje Pan kierowca na autobus”.  

Przewodniczący Rady przekazał, że chciałby pochwalić Panią Dyrektor 

bo tych środków zdobytych zewnętrznych naprawdę jest sporo. Są to duże 

pieniądze. Gratulacje, bo jednak  te środki powodują, że koszty utrzymania tego 

domu są nie ze źródeł Starostwa Powiatowego, czy jednostek powiązanych a ze 

źródeł tak naprawdę zewnętrznych. Naprawdę gratuluję, bo to są duże kwoty, 

które Pani Dyrektor z pracownikami zdobyła.   

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag 

„Sprawozdanie z działalności Środowiskowego Domu Samopomocy w Lipniaku 

za 2016 r.” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo znak: ŚDS.IV.032.4.2017 z dn. 

20.03.2017 r. – załącznik Nr 7). 

 

Ad.11.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Zakładu Aktywności 

Zawodowej SOWA w Lipniaku za rok 2016”.  

 

Przewodniczący Rady poprosił Kierownika Zakładu Aktywności 

Zawodowej SOWA w Lipniaku o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowego 

sprawozdania. 

Kierownik Zakładu Aktywności Zawodowej SOWA w Lipniaku Bożenna 

Jadwiga Chmielewska przekazała: „drodzy Państwo, Zakład Aktywności 

Zawodowej, jest to zakład, który funkcjonuje pod szyldem że tak powiem 

zarejestrowanym u Wojewody Zakładu Aktywności Zawodowej. A za tem jest 

to Zakład szczególny, który zatrudnia osoby ze znacznym stopniem i z 
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umiarkowanym stopniem. Jest to zakład, który ma finansowanie na zasadzie 

trzech źródeł: jest to system dofinansowanie wynagrodzeń osób tzw. pensonier, 

to są wynagrodzenia osób niepełnosprawnych, poza tym są to środki finansowe 

z Urzędu Marszałkowskiego na refundację opiekunów i części administracyjnej 

jak również koszty dowozu, a także środki pochodzące ze sprzedaży usług i 

produktów. W ubiegłym roku Zakład Aktywności Zawodowej zatrudniał 48 

osób, ale od stycznia br. mamy tych osób 50. Chodzi o całą kadrę zatrudnioną, 

natomiast osób niepełnosprawnych z niepełnosprawnościami było 35, 

opiekunów, terapeutów i kadra kierownicza tj. 12 osób. W roku 2016 

zakończony został rachunek zysku tzn. zysk tj. taki nie wynikający z ustawy o 

przedsiębiorczości, ale jest to kwota 80.000 zł, która posłuży na refundację 

rehabilitacji zdrowotnej, społecznej w tzw. funduszu aktywności zawodowej. 

Poza tym zwiększyliśmy zatrudnienie bo jak Państwo wiecie mamy działalność 

w dwóch obiektach, czyli w Lipniaku w budynku hostelowym jak również  

w Kordegardzie w Dowspudzie. Działalność niezagrożona, myślę, że w tym 

roku kontrahenci również będą nam sprzyjać. Dziękuję wszystkim, którzy 

korzystają z naszych usług, zachęcam do kolejnych”.   

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Sprawozdanie z działalności Zakładu Aktywności Zawodowej SOWA w 

Lipniaku za rok 2016” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo znak: SOWA. 

IV.0714…2017 z dn. 21.03.2017 r. - załącznik Nr 8).  

 

Ad.12.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z działalności Powiatowego Centrum 

Pomocy Rodzinie w Suwałkach za rok 2016 wraz z wykazem potrzeb  

w zakresie pomocy społecznej w Powiecie Suwalskim na rok 2018”. 

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy 

Rodzinie w Suwałkach o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowej 

informacji.  

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, drodzy 

Państwo, otóż w roku minionym 2016 Powiatowe Centrum Pomocy Rodzinie 

realizowało to, co należy do kompetencji Powiatu z obszaru kilku ustaw, m.in. 

pomocy społecznej, ustawy o pieczy zastępczej, ustawy o przeciwdziałaniu 

przemocy w rodzinie, ustawy o rehabilitacji i zatrudnieniu osób 

niepełnosprawnych. Generalnie sprawozdanie obejmuje informacje z 

poszczególnych obszarów. Może takie krótkie syntetyczne informacje: otóż 

łącznie dochody, które powiat uzyskał  w związku z funkcjonowaniem tego 
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systemu, tj. kwota 1.712.451,00 zł. Natomiast łącznie wydatki powiatu w tym 

obszarze objęły kwotę 3.265.122 zł. Gdy chodzi o dochody, one głównie 

obejmowały porozumienia z innymi samorządami na podstawie  usług wewnątrz 

podejmowanych. Gdy chodzi o system pieczy zastępczej realizowanej głównie 

merytorycznie, wszystkie dzieci w rodzinach zastępczych, rodziny zastępcze, 

również działalność koordynatorów rodzinnej pieczy zastępczej, co dotyczy 

działań przemocowych a więc Specjalistyczny Ośrodek Wsparcia dla Ofiar 

Przemocy, który realizuje działania na rzecz ofiar przemocy, ale również 

wspiera i sprawców przemocy stosując różne formy aktywne, również formy 

warsztatowe, zajęcia terapeutyczne, czy zajęcia korekcyjno – edukacyjne. Co 

dotyczy działalności na rzecz osób niepełnosprawnych a więc tutaj w obszarze 

zatrudnienia, rehabilitacji społecznej, to co robi i robił Zakład Aktywności 

Zawodowej, Środowiskowy Dom Samopomocy, czy Powiatowy Urząd Pracy. 

Natomiast w zakresie rehabilitacji społecznej, co dotyczy wydatkowania 

środków PFRON, łącznie objęliśmy pomocą około 150 mieszkańców powiatu. 

Gdy chodzi o dofinansowanie objęło ono kwotę ponad 700.000 zł. Bardzo 

dziękuję, jeżeli są jakieś pytania to chętnie odpowiem”.   

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. Dodał, że chodzi 

tutaj o taki fragment, skomplikowany podział, którego nikt tak naprawdę do 

końca nie rozumie, Pan Dyrektor jedyny, który próbował nam to wyjaśnić na 

Komisji.  

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „poziom skomplikowania wynika troszeczkę z 

niefrasobliwości ustawodawców, dlatego, że tak naprawdę jesteśmy 

zobligowani do składania, faktycznie gdybyśmy chcieli to zrobić literalnie 

pięciu sprawozdań z różnych obszarów do trzech organów: do p. Starosty, 

Zarządu Powiatu i Rady Powiatu”.  

Przewodniczący Rady przekazał: „opieka społeczna jest bardzo 

kosztowna i duże pieniądze kosztuje powiat, są to bardzo poważne problemy, 

które chyba nie do końca finansowane są z budżetu państwa w takim zakresie 

jakim powinny być. To taka moja konkluzja, po wysłuchaniu całego 

sprawozdania, także na Komisji”.  

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Sprawozdanie z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w 

Suwałkach za rok 2016 wraz z wykazem potrzeb w zakresie pomocy społecznej 

w Powiecie Suwalskim na rok 2018” zostało przyjęte jednogłośnie (pismo znak: 

PCPR.I.013.3.2017 z dn. 30.03.2017 r. – załącznik Nr 9).  
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Ad.13.  

Zapoznanie się z „Corocznym sprawozdaniem z efektów pracy 

organizatora rodzinnej pieczy zastępczej w roku 2016”. 

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy 

Rodzinie w Suwałkach o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowej 

informacji.  

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, 

Szanowni Państwo otóż chodzi o system pieczy zastępczej, który funkcjonuje na 

terenie naszego powiatu. Łącznie na ten cel przeznaczona jest kwota ponad 

2.200.000 zł i w ramach tego realizowane są świadczenia przede wszystkim dla 

dzieci. Łącznie w systemie mamy około 140 dzieci. Ponad sto dzieci przebywa 

w pieczy zastępczej, w tym jest również liczba około dwudziestu 

wychowanków, którzy dalej pozostają w rodzinie zastępczej i drugie tyle, którzy 

już się usamodzielniają i już są odrębnie od rodzin zastępczych. Również 

mówimy tutaj o wychowankach placówki opiekuńczo – wychowawczej, dlatego 

że corocznie ten system jest realizowany. Oczywiście funkcjonowały w 

minionym roku w strukturze tego systemu trzy zawodowe rodziny zastępcze. 

Większość rodzin, które mamy są to rodziny niezawodowe i rodziny 

spokrewnione. Ponad osiemdziesięcioro dzieci objętych było również 

programem wsparcia tzw. popularnie 500+, na który również wydajemy odrębne 

decyzje administracyjne. Warto wspomnieć tutaj o bardzo szerokim zakresie 

współpracy instytucjonalnej. Obejmuje ona właściwie na co dzień kilkanaście 

instytucji, z którymi w ramach tego systemu współpracujemy począwszy od 

sądów a skończywszy na ośrodkach pomocy społecznej czy poradniach 

specjalistycznych. Bardzo poważną rolę spełniają w ramach całego systemu 

koordynatorzy rodzinnej pieczy zastępczej. Mamy czterech koordynatorów, 

którzy obejmują zarówno rodziny zastępcze jak i dzieci w tych rodzinach swoim 

wsparciem. Rocznie koordynatorzy realizują ponad 1000 specjalistycznych 

konsultacji, prawie 1100. W minionym roku było to dokładnie 1077. 

Oczywiście szereg form aktywnych, które oferujemy naszym rodzinom, chyba 

najbardziej taką popularną przy współpracy z Zakładem  Aktywności              

Zawodowej i Ośrodkiem Wsparcia formy aktywne, integracyjne, korzystanie              

z hostelu, co rodziny bardzo sobie cenią, bo one niezwykle ubogacają samą 

wiedzę i sprawność funkcjonowania tego systemu. Bardzo dziękuję, jeżeli są 

jakieś zapytania to chętnie odpowiem”. 

Przewodniczący Rady przekazał: „myślę, że jakby można było połączyć 

to sprawozdanie Dyrektora Domu Dziecka, gdzie też na Komisji padło takie 

stwierdzenie, w jakim kierunku to ma pójść, czy jednak piecza zastępcza, czy 

domy dziecka, bo tej pieczy zastępczej jak widzimy z roku na rok przybywa. 

Czyli widać, że jest to priorytet, który kosztuje natomiast zostają dzieci, których 

nikt nie chce”. 
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Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „jest pewna liczba dzieci, które nigdy nie 

zmieszczą się w systemie rodzinnej pieczy zastępczej, to raczej co do tego nie 

ma wątpliwości. Stąd konieczność placówek opiekuńczo – wychowawczych 

będzie i to bardziej wyspecjalizowanych. O tym też już rozważaliśmy i w tą 

stronę jeden z projektów profilowania naszej placówki. Dlatego, że są dzieciaki, 

które z racji, czy na cechy osobowości czy na konflikty, one nie mieszczą się  

w tym systemie rodzinnej pieczy zastępczej”.  

Przewodniczący Rady przekazał:  „ja to rozumiem, tylko chciałbym, żeby 

brzmiało także wobec Państwa Radnych. Za chwilę będziemy stać, że tak 

powiem przed dostosowaniem Domu Dziecka do wymogów ustawy, która 

wprowadza w 2018 r. podział, że nie może być więcej niż czternaścioro dzieci. 

Teraz pytanie, czy robić dwa domy dziecka i teraz Pan Dyrektor tutaj co chwila 

są jakieś rzucane takie rzeczy specjalistyczne. I teraz pytanie jakie to będą 

dzieci, jaki to będzie oddźwięk społeczny. Na dzisiaj ja nie chciałbym 

wywoływać dyskusji  tylko rzucam że tak powiem w przestrzeń publiczną 

rzeczy, które za chwilę będziemy musieli rozważać. Bo od tego nie uciekniemy, 

są to tematy bardzo trudne i za chwilę będziemy musieli coś wybrać, jaką formę 

czy nie, bo widać, że Państwo jakby wskazuje formy pieczy zastępczej jako 

główną, wiodącą ale pozostają dzieci, które nie mieszczą się, a to nie są wcale 

łatwe dzieci”. 

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „należałoby dodać, że ten system jednak należy 

do systemu dosyć wysokiego stopnia ryzyka, o czym informują nas co chwilę 

media, o różnych wydarzeniach, które w Polsce rejestrujemy. Natomiast na 

szczęście jest tak, że w porę reagujemy jeżeli są jakieś takie sytuacje  

podbramkowe. Z drugiej strony niezwykle delikatny obszar działania. Bo albo 

da się szanse tym dzieciakom, żeby one już później w dorosłości 

zafunkcjonowały autonomicznie. U nas jest to duża duża większość dzieci. Jest 

natomiast pewna liczba dzieciaków, które niestety stają się beneficjentami 

pomocowymi i to jest to, o czym Pani Dyrektor raczyła wspomnieć. To jest ten 

trzeci profil zatrudnienia, z którym tak naprawdę nie wiemy co zrobić”.  

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Coroczne sprawozdanie z efektów pracy organizatora rodzinnej pieczy 

zastępczej w roku 2016” zostało przyjęte jednogłośnie.  
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Ad.14.  

Zapoznanie się ze „Sprawozdaniem z realizacji Powiatowej Strategii 

Rozwiązywania Problemów Społecznych Powiatu Suwalskiego na lata 2014 

– 2020 w roku sprawozdawczym 2016”. 

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy 

Rodzinie w Suwałkach o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowej 

informacji.  

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „Panie Przewodniczący, Szanowni Państwo, 

otóż te wszystkie działania, które należą do kompetencji powiatu realizowane są 

w tym strategicznym ujęciu w Strategii Rozwiązywania Problemów 

Społecznych. Przypomnę tylko, że strategia nasza zawiera w sobie cztery 

obszary. Obszar A, który jest nakierowany na rozwój pieczy zastępczej, obszar 

B, który jest realizowany przez Powiatowy Urząd Pracy związany z ustawą o 

instrumentach zatrudnienia i rynku pracy. Obszar C, który jest obszarem 

nakierowanym na pomoc i wsparcie osób niepełnosprawnych i obszar D, który 

jest związany z przeciwdziałaniem przemocy w rodzinie i ochrony ofiar 

przemocy w rodzinie. W ramach tych poszczególnych obszarów bardzo 

szczegółowo działania były realizowane, bo gdyby liczbowo chcąc objąć ogólną 

liczbę mieszkańców powiatu, którzy zostali objęci tymi działaniami to pewnie 

wyszłoby w granicach kilku tysięcy mieszkańców”.  

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Sprawozdanie z realizacji Powiatowej Strategii Rozwiązywania Problemów 

Społecznych Powiatu Suwalskiego na lata 2014 – 2020 w roku 

sprawozdawczym 2016” zostało przyjęte jednogłośnie.  

 

Ad.15.  

Zapoznanie się z „Oceną zasobów pomocy społecznej w oparciu o analizę 

lokalnej sytuacji społecznej i demograficznej”. 

 

Przewodniczący Rady poprosił Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy 

Rodzinie w Suwałkach o kilka słów wprowadzenia do przedmiotowej 

informacji.  

Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Suwałkach 

Stanisław Dziemian przekazał: „ten dokument i obowiązek sprawozdawczy w 

tym zakresie istnieje od kilku lat. Sam dokument ciągle podlega pewnym 

ewolucjom, zobaczymy jaki będzie miało kształt docelowy. Jako ciekawostkę 

powiem Państwu kilka informacji z tego zakresu, np. na podstawie danych, 
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które niejako zasysamy z systemów centralnych wiemy, że liczba mieszkańców 

powiatu zwiększyła się  w stosunku do roku minionego o trzech obywateli. 

Natomiast ten dokument jest niezwykle obszernym dokumentem, otóż zawiera 

on informację, o wszystkich instytucjonalnych działaniach z obszaru polityki 

społecznej realizowanej w ramach powiatu, zawiera informację o zasobach 

ludzkich, które są włączone w realizacje tych że działań, zawiera informację 

również o kwalifikacjach kadry, która realizuje te działania i w końcu w 

ostatniej części tego dokumentu odnajdujemy analizę finansową oraz z 

wyznaczonym procentowym udziałem wydatków, jakie powiat ponosi na 

poszczególne obszary polityki społecznej. Jako ciekawostkę przekaże Państwu 

informację, że łącznie powiat suwalski przy swoim niedużym jednak budżecie 

na realizację zadań z obszaru polityki społecznej przeznacza kwotę 8.163.873 

zł”.  

Przewodniczący Rady zapytał, czy są pytania, uwagi. 

Pytań i uwag nie wniesiono.  

 Przewodniczący Rady przekazał, że powyższe sprawozdanie analizowane 

było na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej w dniu dzisiejszym.  

Przewodniczący Rady przekazał, że w wyniku braku pytań i uwag  

„Ocena zasobów pomocy społecznej w oparciu o analizę lokalnej sytuacji 

społecznej i demograficznej” została przyjęta jednogłośnie (kserokopia pisma 

znak: PCPR I.013/7/2017 z dn. 5.04.2017 r. – załącznik Nr 10). 

 

Ad.16  

Wolne wnioski i oświadczenia radnych. 

  

Przewodniczący Rady poprosił o zgłaszanie wolnych wniosków  

i oświadczeń.  

Przewodniczący Rady przekazał, że kolejna sesja planowana jest na dzień 

26 maja tj. piątek i przypomniał Radnym o obowiązku złożenia oświadczeń 

majątkowych.  

 Innych wolnych wniosków nie wniesiono.  

 

Ad.17.  

Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady podziękował wszystkim za przybycie i zamknął 

obrady XXV sesji Rady Powiatu w Suwałkach o godz. 14.50 

 

Na tym protokół zakończono i podpisano. 
                                                                               

                                                                                PRZEWODNICZĄCY RADY  

                                                                                             /-/ Grzegorz Mackiewicz 

Protokołowała: 
/-/ Monika Szczerbowska 


